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Vítáme Vás v prvním vydání školních novin Šutkoviny!
  Před měsícem přišla Laura s návrhem školních novin, kde bychom mohly rozebírat důležitá témata
a informovat o tom naše spolužáky i učitele. My ostatní jsme se rozhodly návrh podpořit a teď na tom
pracujeme spolu.
  Máme v plánu noviny vydávat jako čtrnáctideník, ale uvidíme, jak se to bude vyvíjet. Každé vydání
bude mít své hlavní téma. V prvním čísle to je: Mladí lidé a společnost. Na váš názor jsme se ptali v
anketě. Jak to dopadlo si můžete přečíst v tomto vydání. Děkujeme těm, kteří se ankety zúčastnili! 
  Do autorů prvního vydání patří také Honza Srb z 8.B a Julie Motejlová z 5.B, kteří nám poslali své
příspěvky. Moc si toho vážíme a vítáme příspěvky nebo ilustace i od ostatních. Příspěvky, ilustrace
a zpětnou vazbu můžete posílat na e-mail sutkoviny@zssutka.cz nebo si nás odchytit ve škole.
Zapojte se!
  Noviny v elektronické podobě najdete také na webu naší školy.
  Děkujeme paní ředitelce za schválení našeho nápadu. Veliké díky patří také paní učitelce Macků,
která nás podporuje od samého začátku a pomáhá nám s úpravou a obsahem. 
  Děkujeme, že čtete!

Laura 8.B
Jsem Laura. Když mám chvíli času, tak píšu
pošetilé básně plné oxymóronů. Závodně
vesluji, ráda čtu Jáchyma Topola a v
budoucnu bych se chtěla věnovat
novinařině a žurnalistice. 

Johy 9.C
Jmenuji se Johy. Ráda píšu povídky a poezii.
Už desátý rok dělám divadlo. Mám ráda
jazyky a ráda si čtu. Mezi moje oblíbené
žánry patří horor a fantasy. Zajímám se o
psychiatrii, psychologii a právnické činnosti.

Naira 8.B
Já jsem Naira a už sedm let se věnuji
závodnímu tenisu. Ve volném čase jsem
ráda s kamarády, které naprosto miluju.
Baví mě umění, čtení a všemožné sporty. Po
své vysněné tenisové kariéře bych se ráda
věnovala vědám.  

 

s l o v o  r e d a k c e  

K d o  j s m e ?

Maruška 8.A
Jmenuji se Maruška, ráda chodím zpívat a
tancovat do divadla, ve volném čase píšu
slamy o pocitech a maluju. V budoucnu
bych chtěla pomáhat lidem.

Zdroj fotek:Pinterest



V L I V  M L A D Ý C H  L I D Í
Hlavní téma

Zdroj fotek:MidJourney

Mladí lidé, neboli generace Z, tvoří 26 % celkové populace ve
světě. Lidé, kteří si nedokážou představit život bez mobilů,
internetu a sociálních sítí. Tahle generace ale ještě není
ztracená. 

  V naší anketě, na kterou odpovídali žáci ze Šutky, nás
zajímalo, jak mohou mladí lidé ovlivnit svět. Nejčastěji byla
zmiňovaná ochrana přírody. Ovlivnění její kvality a hodnoty. Její
zachování. Nemáme plýtvat jídlem a naopak máme sázet
stromy, třídit odpad a změnit životní styl. 
  V Česku je více než osmdesát bezobalových obchodů, do
kterých si můžete přinést svou vlastní nádobu na potraviny, a
tím snížíte svou spotřebu jednorázových obalů. Můžete se také
vydat na sběr odpadu do vašeho okolí nebo přispět do
organizací, které sází stromy.
  Existuje spousta projektů pro zachování životního prostředí
založených mladou generací. Například petice proti Willow
projectu, kde se podepsalo více než 5 milionů lidí. 
  Přichází klimatické změny a špatně se zachází se životním
prostředím. My údajně máme být generace, která to změní.
Založit petice, organizace a charity je jen první krůček, po
kterém následuje větší. Realizovat to.
  Je to naše Země, po které dennodenně chodíme, na které se
učíme a na které žijeme. Můžeme ovlivnit minimálně
následujících padesát let. Pojďme se toho chopit pořádně,
abychom našim dětem nepředali zničenou planetu.

Spousta vlivných celebrit jako herci a zpěváci se zapojují do šíření
důležitých témat. Zendaya šíří feminismus. Jenna Ortega zase
psychické zdraví. Leonardo DiCaprio se zabývá klimatickou
změnou. Důležité je o tom lidi informovat a zamyslet se nad tím, jaký
život chceme žít.

  „Mladí lidé nemohou nic změnit, nejde to.” Je skepse, která se v
anketě objevila jen párkrát. Představa o tom, že mladí lidé
nezmůžou nic s osudy nás všech a osudy budoucích generací je
děsivá. 

  V anketě se našla také slova o budoucnosti a vzdělávání. Naše
babičky a dědečkové byli nuceni podléhat stereotypům a to nejen
těm, které se týkají vzhledu. Nejen že nemohli mít třeba modré
vlasy, ale hlavně nemohli vyjádřit svůj názor. Vyrůstali a většinu
života prožili v době, kdy svobodný projev názoru nebo nesouhlasu
nebyl obvyklý. A už vůbec ne na veřejnosti! Bohužel se i dnes lidé
dívají „blbě“, ale i tak je to obrovský posun. 
  Společnost si potřebuje uvědomit, že názor a jeho vyjádření je
přirozený. Jsme obdarováni schopností mluvit, tak ji přece využijme!
Snažíme se bojovat slovy, a to je v porovnání s minulostí obrovský
úspěch. S chutí a energií se může mladý člověk pokusit změnit
cokoliv bude chtít. 

  Ohledně učení je hlavně na žáky devátých tříd kladen obrovský
nátlak. Rozhodnout se, jaké povolání bude jejich cestou po zbytek
života. V patnácti letech! Zkusme zvolit něco, v čem vidíme smysl
pro nás i společnost. Všichni jsme v něčem dobří a je důležité to na
sobě ocenit.

  Každý se zamysleme, jaký nejmenší krok můžeme udělat, aby se
tenhle svět stal lepším. 

Autorka:Laura Hašek



 Doma jsme si i přes můj původní
nesouhlas sedli k televizi a zapnuli film.
No nevadí. Aspoň se maličko rozptýlím.
To jsem si bláhově myslela do chvíle,
než se na obrazovce objevilo mé
jméno. Strnula jsem hrůzou. Poté se
tam objevil nápis: Vrať se domů…
Vyskočila jsem ze sedačky a ukázala
na televizi. Vidíte to? Vždyť já přece už
doma jsem!!! Pak jsem se rozhlédla
kolem sebe, abych viděla reakci svých
milovaných. Z hrůzou jsem zjistila, že
jsou všichni pryč. Will, Charlie i
Caroline. Všichni byli pryč. Najednou
se text na obrazovce znovu změnil.
„Slyšíš nás? Sundej to." Sundej co? 
 Zoufale jsem křičela po místnosti. Text
opět zablikal: To zařízení. Na tvé hlavě.
Ne, já se musela úplně dočista zbláznit.
Právě tady stojím a povídám si s
televizí. Mám strach. Kde je moje
rodina? Co se mnou bude? Všechny
tyhle myšlenky nešly zastavit, když
jsem pomalu natahovala své ruce ke
své hlavě. Najednou jsem nahmatala
něco zvláštního, tvrdého a studeně
kovového. Přímo před mýma očima. V
životě to tam nebylo. Bylo to
připevněno k mé hlavě pomocí
pevného popruhu. Po chvíli boje se mi
konečně podařilo popruh uvolnit. Těžká
věc rázem povolila. Pomalu jsem si ji
sejmula z hlavy. Možná právě díky ní
jsem měla ty zvláštní halucinace. Když
jsem tu věc pevně držela v rukou a
otevřela oči, byla jsem v úplně jiném
světě. Headset na virtuální realitu.
Stála jsem sama v šedé místnosti. To
není možné… Jsem sama. Kde je moje
rodina? To jsem si to opravdu všechno
jenom vysnila??? Stojím sama v šedé
místnosti a celý svůj falešný domov
držím v rukou.

Žiju svůj nejlepší život. 
  Mám manžela, dvě děti a společně žijeme
v našem domečku na kraji malého
městečka. Miluji to. V životě jsem nebyla
šťastnější. Můj manžel Will, mé dvě děti
Charlie a Caroline, všechny je bezmezně
miluji. Každou sobotu spolu vyrazíme do
města na večeři. Pak jdeme domů a díváme
se na různé zajímavé filmy. Náš domeček
se zahrádkou mám také ráda. V létě ráda
zahradničím. Prostě dokonalý život.
Zbožňuji ho, ale poslední dobou se začínají
dít podivné věci. Nedějí se pokaždé, některé
jen občas.  Nerozumím tomu. Třeba když
někomu něco říkám a zeptám se na nějakou  
otázku, nezareaguje, anebo odpoví úplně
mimo kontext. Možná se jen stresuji, asi to
nic nebude, uklidňuji sama sebe. Najednou
se z dolního patra ozve hlas. Je to Will.
„Lásko, je sobota a za chvíli odcházíme." 
 „Ano!" Vždyť je sobota, já na to úplně
zapomněla. Rychle seběhnu dolů a
vyrazíme. Nejprve vše probíhalo normálně.
Zašli jsme do restaurace, objednali si a
najedli se. Pak jsem si odskočila na záchod.
Myla jsem si ruce, když tu jsem se podívala
do zrcadla. Když jsem se dívala zpříma,
bylo vše normální. Ale jakmile jsem se
podívala shrbená nad umyvadlem, můj
odraz byl najednou pryč. To mě vyděsilo. V
životě jsem nic tak podivného nezažila.
Možná je to obrazovka, a ne zrcadlo,
problesklo mi hlavou, i když jsem věděla, že
to není možné. Nemohlo být. Vyběhla jsem
z koupelny za Willem. Ne. Nejsem blázen.
Potřebuju svědka. Někoho, kdo mi vždycky
věřil a vždycky mi věřit bude. I přes jeho
původní neochotu jsem ho zatáhla do
dámských koupelen a ukázala na zrcadlo.
Provedla jsem všechno jako předtím a
opravdu, můj odraz skutečně zmizel. Já,
stále ještě shrbená, jsem ukázala na zrcadlo
prstem s výrazem vítěze. Jenže Will řekl s
údivem: „Zlato, tvůj odraz tam stále je. Jsi v
pořádku? Děje se něco?" Úsměv na mé
tváři náhle zamrzl. To není možné.
Odpověděla jsem, že jsem v pořádku,
přestože jsem věděla, že jsem všechno, jen
ne v pořádku... Je nejvyšší čas jít domů,
usoudila jsem a stejně jsem i učinila. 

D O K O N A L Ý  Ž I V O T

Autorka:Johanka Kopcová 
Zdroj fotky:MidJourney



Jak ses dostala ke zpěvu?
Ke zpěvu mě dovedla maminka. Od mala viděla, jak
miluji muzikály a že jsem jí pořád ukazovala nějaká svá
vystoupení, tak mě dala do sboru. A pak jsem začala
zpívat sólově.

Jak jsi jako malá zvládala „hate“?
Jsem hodně citlivá, takže mě to v dětství 

Co by jsi chtěla říct lidem?
Ráda bych vzkázala, ať jsou lidé šťastní a sví... To, co
dáváš, se ti vrátí. Soustřeďte se na sebe a ne na
ostatní!

dost ublížilo a ten strach se se mnou táhne doteď

Kdo ti byl největší oporou?
Mou oporou byli rodiče. Ve všem mě maximálně
podporovali. Mamka se mnou byla úplně všude.

Kdo nebo co ti je inspirací?
Mou největší inspirací je Natálka Grossová. Jsme
nejlepší kamarádky už od dětství a její energie a to,
jak vše zvládá, mě nabíjí. Vždy ji mám u sebe

Co považuješ za svůj největší úspěch?
Můj největší úspěch je asi má písnička Rebelka,
která má miliony zhlédnutí. Trvalo mi ale dlouho,
než jsem si to uvědomila a přestala se za ni stydět.

Rozhovor s Nelou Kailovou Kukátko do kabinetu 

Autorka:Laura Hašek a Marie Milfajtová 
Zdroj fotky:Nelin instagramový profil 

 Vítejte v pravidelně vycházející sérii Kukátko do
kabinetu, kde budeme dělat krátké rozhovory s učiteli 
 z naší školy. Dnešní díl bude s učitelem dějepisu a
výchovy k občanství, Mgr. Richardem Maredou.

Pane učiteli, díky, že jste souhlasil s rozhovorem! 
Jaké je vaše nejoblíbenější historické období a
historická osobnost?
No, asi český raný středověk. A ta osobnost, která mě
nejvíc zajímá… Teď zrovna čtu knížku o Karlu Havlíčkovi
a ten mi přijde hodně zajímavý. Asi by se jich našlo víc,
ale tak dejme tomu, Karel Havlíček.

Mohl byste se podělit o nejzajímavější historku z
učení?
Nebylo to úplně při učení, ale při takové pedagogické
akci. Náš bývalý pan ředitel navrhl zrekonstruovat
atentát na Heydricha. Že zinscenujeme se skupinou
deváťáků simulaci toho atentátu, ve které to nakonec
dopadlo tak, že jsme posílali signál a fotografovali černý
sportovní vůz, který měl představovat Heydrichovo
auto. A ta druhá skupina, ve které jsme byli my, posílala
signály jako ti parašutisté. Pan ředitel dokonce nabízel,
že pojede svým autem, což jsem mu nakonec rozmluvil. 

Kým jste chtěl být, když jste byl malý?
Njedříve jsem chtěl být popelářem a jako o něco starší
pak kriminalista a detektiv.

Máte nějakou zvláštní zálibu, kterou by do vás lidé na
první dobrou neřekli?
To není věc, kterou bych asi někoho šokoval, ale zas tak
často o tom nemluvím. Sbírám angličáky, sbírám staré
modely aut. A ještě rád vařím.

Jaká je vaše oblíbená kniha a film?
Ať vám řeknu cokoliv, tak vám to stejně nebude nic
říkat. Nebude to žádný Marvel nebo tak. Ale řeknu to
poctivě tak, jak to je. Jeden z mých nejoblíbenějších
autorů je Joseph Conrad a jeho kniha Srdce temnoty. A
film... to je od ruského režiséra Andreje Tarkovského a
jmenuje se Nostalgie.

Zdroj fotky:MidJourney 
Autorky:Maruška Milfajtová a Johanka Kopcová



zaslechnuto 

PTÁCI A ŠKOLNÍ ZAHRADA
Naše školní zahrada je na tom, co se týče ptačí rozmanitosti,
velice dobře. Ptáci ji využívají jako hnízdiště, zastávku při
migraci, nebo místo pro shánění potravy. Zastihnete zde od v
městech početné straky obecné, přes sýkoru uhelníčka, až po v
dnešní době čím dál tím více ubývajícího zvonka zeleného. 
Není se čemu divit, naše školní zahrada je bohatá na potravu.
Nevyskytují se zde predátoři v podobě koček, mývalů nebo
norků a je zde až na některá místa relativní klid. 
Ptačí rozmanitost jsem se rozhodl podpořit i já zavěšením
lojových koulí, které jsou výborným zdrojem potravy v zimě.
(Ale o krmení ptáků v zimě až někdy jindy.) Také jsme zhotovili
budku, která už bude zanedlouho viset na některém ze stromů,
abychom podpořili hnízdění dutinových ptáků. Ptáci, kteří se
živí hmyzem, jsou na zahradě vůbec nejméně četní. Z důvodu
úbytku hmyzu jsme se rozhodli udělat květinový záhon, který
přiláká hmyz. Semena květin pak mohou jíst zrnožraví ptáci. 
Vy doma také můžete udělat něco pro ptáky. Můžete je
přikrmovat. Ale pozor, ptáci se mají přikrmovat a ne krmit, a to
navíc jen od listopadu do března. Jinak by si zvykli na krmítko
a to nechceme! Dále můžete, pokud máte zahradu, nebo třeba
jen oblíbené místo na procházku, vytvořit pítko pro ptáky,
hmyzí hotel nebo vyvěsit ptačí budky. Na naší školní zahradě
najdete spousty zajímavých druhů, ostatně stačí se na ni po
škole vypravit a chvíli pozorovat.

RECenze knihy 
Tahle knížka je spíše pro starší čtenáře. Má jen 170 stran, ale těchto 170
stran je narvaných úžasným, ale tragickým příběhem. Jestli se chcete do

něčeho zažrat, berte tuhle knížku. Kniha popisuje příběh bývalého úředníka
pana Mundstocka, který je židovského původu a žije za druhé světové války.
Příběh popisuje, jak se připravuje na koncentrační tábor: velmi systematicky
a logicky. Je důležité si pomocí knih připomínat, jak hrozné věci se v historii

staly, abychom se jako lidé poučili.
Kniha má neustále lehce melancholický nádech a je velmi živě a opravdově
napsaná. Přestože popisuje velmi vážné téma pronásledování židů za války,

obsahuje i momenty, při nichž člověka prostě hřeje u srdce.

Autor:Honza Srb

Zdroj fotky: Google 

PAN THEODOR MUNDSTOCK - LADISLAV FUKS

„Sloupni si ty nehty."
„Mám ji stále ve stole, kdyby bylo nejhůř."

Autorka: Johanka Kopcová

Zdroj fotky:MidJourney

„Všechny stěny jsem upgradeoval."



Určitě jste v poslední době zaslechli o umělé

inteligenci či termíny AI a Chat GPT. Je to velké

téma roku 2023 a bude mít vliv na naše

budoucí životy. Jsou různé typy umělé

inteligence, které dokáží generovat texty,

obrázky, hudbu, kódy a videa. Termín, který se

nás jako studentů nejvíce týká, je Chat GPT.

Jedná se o model umělé inteligence, který na

základě obrovského množství dat odpoví na

zadanou otázku. Čím přesněji bude otázka

zadaná, tím přesnější bude její vyhodnocení a

zpracování. Jak se to ale studentů tyká? Začne

se řešit, jestli odevzdanou práci napsal žák

nebo Chat GPT. Tohle ale není návod, jak Chat

GTP zneužívat! Nemusí totiž pomáhat jen při

podvádění. Zvládne užitečnější věci, třeba

naplánovat výlety a posbírat materiály do práce

nebo do školy.

Musíme se s touto novou inteligencí naučit

zacházet a využívat ji ve svůj prospěch a náš

pokrok. AI je všude okolo nás, takže je téměř

nemožné, aby neměla vliv na naše budoucí

životy. Jen my ale ovlivníme, jestli ten vliv bude

dobrý nebo špatný.

V ČEM UMĚLÁ INTELIGENCE PŘEDSTAVUJE

HROZBU?

  Je to strašidelné pomyšlení, že umělá

inteligence může být velká hrozba pro lidstvo.

Klidně v podobě zabrání pracovních míst 

 grafiků, novinářů, programátorů, atd. AI je také

využívána podvodně. Například v letošní

soutěži Sony World Photography Awards u

jedné výherní fotky po vyhlášení výherce

přiznal, že byla vytvořena umělou inteligencí. 

KDE BUDE UMĚLÁ INTELIGENCE

VYPOMÁHAT?

  AI se už účastnila náročných operací v

lékařství a předpokládá se její rozšíření v tomto

oboru. Je také využívaná pro vyhodnocování

rentgenových snímků. Lékaři se tak budou

moci více věnovat pacientům a zaměřit se na

více ojedinělé případy. 

  Postupem času se AI pak může vyskytovat i

v oblasti práva. Uvidíme, jak daleko se vazby AI

a člověka dostanou…

  Elon Musk je známý podnikatel, který se
proslavil založením společností SpaceX, CEO,
Tesla a Paypal. Známý je i kvůli svým projektům
spojených s technologií . Narodil se 28. června
1971 v Jihoafrické republice. Poté se
přestěhoval do USA, kde vystudoval fyziku a
ekonomii na univerzitě v Pensylvánii. 
  Společnost, kterou určitě znáte, je Tesla, která
vyrábí elektrická auta. SpaceX, další z jeho
společností, se zabývá vývojem vesmírných lodí. 

  Hodně se věnuje umělé inteligenci a varuje
před její možnou hrozbou pro lidstvo. Taky v ní
ale vidí velký pokrok a příležitost. třeba k vývoji
elektrických aut, který mu je blízký. 
  Jeho názory na umělou inteligenci mají velký
vliv na společnost. 

Hrozba nebo pokrok lidstva?

Medailonek - Elon Musk 

Autorka:Naira Novotná 

Zdroj fotky:Google Autorka:Naira Novotná 

Zdroj fotky:MidJourney Zdroj fotky:Google



zábavná stránka

Maminka dala Nelu na zpěv do...

Koho se nejvíce týká Chat GPT?

Kde visí budky a lojové koule?

Musíme zlepšit životní...

Do čeho se ptákům přisypává krmení?

Jak často mají naše noviny vycházet?

Co sbírá pan učitel Mareda?

Jak se naše noviny jmenují?

Naty Grossová je Nelina...

Virtuální... 

1.

2.

3.

4.

5.

6.

7.

8.

9.

10.

Tajenka: V rukou máme osudy a .......................... nás všech. 

Povídají si dvě knihy: 
„Jen tak mě tu odložili.“ 

„A jak se cítíš?“ 
„Dočteně...“

 

Pepíček: „Občas si povídám sám se sebou.“ 
Pepíček: „Jó, to já občas taky.“

Všichni jsme tak trochu jako Robinson. 
Každý čekáme, až přijde pátek.

Víte jak začíná příběh ekologů? 
Bio nebio...

Vtipy

Sudoku

Autorka:Julie Motejlová 


